

Federal State Autonomous Educational Institution of Higher Education

"People's Friendship University of Russia"

Law Institute

SUMMARY academic disciplines

"Responsibility of bodies and officials of local self-government"

Educational program

Legal support of activities of local self-government bodies

40.04.01

Jurisprudence

Name of discipline	«Responsibility of bodies and officials of local self-government»
Volume discipline	4 credits (144 h.)
Course Description	
The name of the partition (the) discipline	Summary of sections (the) discipline:
Section I. The notion of responsibility in the municipal legal sphere and its legal regulation.	The notion of legal responsibility in municipal law. Types of responsibility in the field of local government. Subjects of municipal liability. Features of responsibility in the field of local self-government
Section number 2. Responsibility of deputies, heads of the Ministry of Defense and other officials to the population and the state.	Responsibility of the representative body of the municipality to the state: the concept, the basis for the offensive. Withdrawal from office as a form of responsibility: the concept and grounds. Civil legislation of the Russian Federation on liability to individuals and legal entities. Material liability. Criminal, administrative and disciplinary liability
Section number 3. Types of responsibility of municipal employees and organizations of intermunicipal cooperation.	Legislation of the Russian Federation on the responsibility of municipal employees. Disciplinary offense. Disciplinary responsibility: concept and types. Intermunicipal cooperation in the Russian Federation. Types of associations of municipalities. Responsibility of subjects of intermunicipal legal relations.

Developer:

Candidate of legal science

Head of the department municipal law



Byshkov P.A.

Chikhladze L.T.

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего
образования
«Российский университет дружбы народов»

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ
«Особенности противодействия коррупции в муниципальных органах власти»

Образовательная программа
«Правовое обеспечение деятельности органов местного самоуправления»
(наименование образовательной программы (профиль, специализация))

40.04.01

Юриспруденция

Наименование дисциплины	Особенности противодействия коррупции в муниципальных органах власти
Объём дисциплины	8 з.е. (288)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов (тем) дисциплины	Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:
Раздел I. Понятие коррупции и ее классификация	Понимание коррупции как социального явления. Изучение коррупции в контексте социологического дискурса (социальный аспект). Критерии (основания) классификации коррупции. Важность классификации для научного знания.
Раздел № 2. Коррупция и противодействие ей в мировой истории и истории российского государства. Борьба в современном мире	Исторические корни коррупции. Клинописи о коррупции древнего Вавилона. Распутин и Николай II. Коррупция в Советском Союзе. Особенности современной коррупции в России. Международный рейтинг коррупции. Международный опыт борьбы с коррупцией. Международный кодекс поведения государственных должностных лиц (1996 г.); Декларация о борьбе с коррупцией и взяточничеством в международных коммерческих организациях (1997 г.); Конвенция Совета Европы «Об уголовной ответственности за коррупцию» (1998 г.); Конвенция ОЭСР против взяточничества (1999 г.); Конвенция против транснациональной организованной преступности (2000 г.);
Раздел № 3. Особенности коррупции в системе государственной и муниципальной службы	Понятие и признаки коррупции в системе государственной и муниципальной службы. Особенности коррупции в системе публичной власти. Классификация коррупции в системе государственной и муниципальной службы. Виды коррупции в публичной сфере. Особенности противодействия коррупции в органах власти. Формы и методы надзора и контроля в системе государственной и муниципальной службы.

Разработчик:

к.ю.н., к.и.н., доцент

Заведующий кафедрой
муниципального права



П.А. Бышков

Л.Т. Чихладзе

Federal State Autonomous Educational Institution of Higher Education

"People`s Friendship University of Russia"

Law Institute

SUMMARY academic disciplines

« Features of anti-corruption in municipal authorities»

Educational program

Legal support of activities of local self-government bodies

40.01.04

Jurisprudence

Name of discipline	Features of anti-corruption in municipal authorities
Volume discipline	8 credits (288 h.)
Course Description	
The name of the partition (the) discipline	Summary of sections (the) discipline:
Section I. The concept of corruption and its classification	Understanding corruption as a social phenomenon. The study of corruption in the context of sociological discourse (social aspect). Criteria (grounds) of classification of corruption. The importance of classification for scientific knowledge.
Section 2. Corruption and counteraction to it in world history and in the history of the Russian state. The struggle in the modern world	Historical roots of corruption. Cuneiforms about the corruption of ancient Babylon. Rasputin and Nicholas II. Corruption in the Soviet Union. Features of modern corruption in. International rating of corruption. International experience of fighting corruption. International Code of Conduct for Public Officials (1996); Declaration on combating corruption and bribery in international commercial organizations (1997); Council of Europe's Convention on Criminal Responsibility for Corruption (1998); OECD Convention against Bribery (1999); Convention against Trans-National Organized Crime (2000); The United Nations Convention against Corruption (2003).
Section number 3. Features of corruption in the system of state and municipal service	The concept and signs of corruption in the system of state and municipal service. Features of corruption in the system of public authority. Classification of corruption in the system of state and municipal service. Types of corruption in the public sphere. Features of anti-corruption in government. Forms and methods of supervision and control in the system of state and municipal service. Perfection of legal bases and stimulation of public institutes in sphere of counteraction of corruption.

Developer:

Candidate of legal science

Head of the department municipal law

Byshkov P.A.

Chikhladze L.T.

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего
образования
«Российский университет дружбы народов»

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ
«Правовой статус муниципальных образований»

Образовательная программа

«Правовое обеспечение деятельности органов местного самоуправления»
(наименование образовательной программы (профиль, специализация))

40.04.01

Юриспруденция

Наименование дисциплины	Правовой статус муниципальных образований
Объём дисциплины	8 з.е. (288)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов (тем) дисциплины	Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:
Раздел I. Понятие муниципального образования	Понятие и признаки муниципального образования. Соотношение понятий «муниципальное образование», «административно-территориальная единица», «населенный пункт». Муниципальное образование как публичное юридическое лицо. Виды муниципальных образований
Раздел № 2. Правовой статус муниципального района	Способы территориальной организации местного самоуправления: поселенческий и территориальный. Одноуровневая и двухуровневая модель местного самоуправления. Первичные и вторичные муниципальные образования. Самостоятельность поселения в составе муниципального района. Специфика муниципального района. Понятие межселенной территории. Вопросы местного значения муниципального района. Структура органов местного самоуправления муниципального района.
Раздел № 3. Особенности местного самоуправления на отдельных территориях	Особенности осуществления местного самоуправления в закрытых административно-территориальных образованиях. Особенности осуществления местного самоуправления на приграничных территориях. Особенности осуществления местного самоуправления в муниципальных образованиях, расположенных в районах Крайнего Севера и приграничных к ним местностях с ограниченными сроками завоза грузов (продукции).

Разработчик:

К.Ю.Н., К.И.Н., доцент

Заведующий кафедрой
муниципального права



П.А. Бышков

Л.Т. Чихладзе

Law Institute

**SUMMARY academic disciplines
«Legal status of municipalities»**

**Educational program
Legal support of activities of local self-government bodies**

40.04.01

Jurisprudence

Name of discipline	Legal status of municipalities
Volume discipline	8 credits (288 h.)
Course Description	
The name of the partition (the) discipline	Summary of sections (the) discipline:
Section I. The concept of municipal formation	The concept and features of the municipal formation. The ratio of the concepts of "municipal formation", "administrative-territorial unit", "settlement." Municipal formation as a public legal entity. Types of municipalities
Section number 2. Legal status of the municipal district	Methods of territorial organization of local self-government: settlement and territorial. One-level and two-level model of local self-government. Primary and secondary municipal formations. Independence of the settlement in the municipal district. Specificity of the municipal district. The concept of an inter-settlement territory. Issues of local importance in the municipal district. Structure of local government of the municipal district.
Section number 3. Features of local self-government in individual territories	Features of local government in closed administrative-territorial entities. Features of the implementation of local self-government in the border areas. Features of the implementation of local government in municipalities located in the regions of the Far North and bordering to them localities with limited time for the importation of goods (products).

Developer:

Candidate of legal science

Head of the department municipal law



Byshkov P.A.

Chikhladze L.T.

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего образования

«Российский университет дружбы народов»

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ
«Территориальное общественное самоуправление»

Образовательная программа

«Правовое обеспечение деятельности органов местного самоуправления»

(наименование образовательной программы (профиль, специализация))

40.04.01

Юриспруденция

Наименование дисциплины	Территориальное общественное самоуправление
Объём дисциплины	8 з.е. (288)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов (тем) дисциплины	Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:
Раздел I. Участие населения в осуществлении местного самоуправления. Сущность территориального общественного самоуправления (ТОС) и проблемы его становления.	Понятие и система территориального общественного самоуправления. Отличительные признаки: территориальный принцип организации и деятельности, общественная форма, самоуправленческая природа. Принципы осуществления ТОС: законность, защита прав и законных интересов населения, свободное волеизъявление граждан через общие собрания, сходы, конференции, опрос населения, выборность и подконтрольность населению органов ТОС, участие граждан в выработке и принятии решений, гласность и учет общественного мнения, сочетание интересов населения муниципального образования и ТОС.
Раздел № 2. Деятельность органов местного самоуправления по созданию условий для становления и развития движения ТОС	Разработка нормативной документации, регулирующей деятельность ТОС. Установление сфер совместной компетенции, основных направлений совместной работы органов МСУ и ТОС. Основные подходы к установлению границы территории ТОС. Особенности ТОС в городских и сельских поселениях. Выявление и подготовка (обучение) лидеров и членов инициативных групп по созданию ТОС. Оказание помощи инициативным группам граждан в проведении собраний (сходов), конференций.
Раздел № 3. Опыт работы ТОС в муниципальных образованиях России.	Основные направления деятельности ТОС во внутригородских муниципальных образованиях в городе Москве. Методика подготовки и реализации наиболее интересных и социально-значимых программ ТОС Структура и организация работы органов управления ТОС. Анализ основных проблем и опыт их решения.

Разработчик:

К.Ю.Н., К.И.Н., доцент

Заведующий кафедрой
муниципального права



П.А. Бышков

Л.Т. Чихладзе

Law Institute

**SUMMARY academic disciplines
«Territorial public self-government»**

**Educational program
Legal support of activities of local self-government bodies**

40.04.01

Jurisprudence

Name of discipline	Territorial public self-government
Volume discipline	8 credits (288 h.)
Course Description	
The name of the partition (the) discipline	Summary of sections (the) discipline:
Section I. Participation of the population in the implementation of local self-government.	The essence of territorial public self-government (TOS) and the problems of its formation. The concept and system of territorial public self-government. Distinctive features: the territorial principle of organization and activity, the social form, self-governing nature. The principles of TOC implementation: the legality, protection of the rights and legitimate interests of the population, the free expression of the will of citizens through general assemblies, gatherings, conferences, a survey of the population, election and control of the TOS bodies, participation of citizens in the development and decision-making, publicity and consideration of public opinion, population of the municipality and TOS. Mutual relations of territorial public self-government of the population with local self-government bodies. Problems of the formation of TOS.
Section 2. The activities of local governments in creating conditions for the formation and development of the TOS movement	Development of normative documents regulating the activities of CBT. Establishment of areas of joint competence, the main areas of joint work of local government bodies and TOS. Basic approaches to the establishment of the border of the territory of TOS. Features of TOS in urban and rural settlements. Identification and preparation (training) of leaders and members of initiative groups for the creation of TOS. Assistance to initiative groups of citizens in holding meetings (gatherings), conferences. Creation of organizational, material and financial conditions for the formation and activities of TOS bodies. Formation of a support system.
Section 3. Experience of TOS in municipalities in Russia.	The main activities of TOS in urban municipalities in the city of Moscow. Methodology of preparation and implementation of the most interesting and socially significant TOS programs Structure and organization of the TOS management bodies. Analysis of the main problems and their experience.

Developer:

Candidate of legal science

Head of the department municipal law



Byshkov P.A.

Chikhladze L.T.

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего
образования
«Российский университет дружбы народов»

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ
«Юридическая техника муниципального нормотворчества»

Образовательная программа

«Правовое обеспечение деятельности органов местного самоуправления»
(наименование образовательной программы (профиль, специализация)

40.04.01

Юриспруденция

Наименование дисциплины	Юридическая техника муниципального нормотворчества
Объём дисциплины	4 з.е. (144)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов (тем) дисциплины	Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:
Раздел I. Понятие о юридической технике.	Понятие, назначение и содержание юридической техники. Принципы юридической техники.
Раздел № 2. Структурирование текста муниципального правового акта	Реквизиты МПА. Правила структурирования МПА. Логическая структура текста МПА. Особые структурные элементы МПА. Нумерация статей и других подразделений МПА. Графическое оформление текста МПА (законопроекта).
Раздел № 3. Организация и проведение экспертиз муниципальных правовых актов	Содержание экспертной деятельности. Характеристика видов экспертиз: Правовая (в т.ч. технико-юридическая) экспертиза. Лингвистическая экспертиза. Профессионально-специализированная (предметная) экспертиза. Финансово-экономическая экспертиза. Антикоррупционная экспертиза.

Разработчик:

К.Ю.Н., К.И.Н., доцент

Заведующий кафедрой
муниципального права

 П.А. Бышков
 Л.Т. Чихладзе

Federal State Autonomous Educational Institution of Higher Education

"People`s Friendship University of Russia"

Law Institute

SUMMARY academic disciplines
«The legal technique of municipal rulemaking»

Educational program
Legal support of activities of local self-government bodies

40.04.01

Jurisprudence

Name of discipline	The legal technique of municipal rulemaking
Volume discipline	4 credits (144 h.)
Course Description	
The name of the partition (the) discipline	Summary of sections (the) discipline:
Section 1. The concept of legal technology.	The concept, purpose and content of legal technology. Principles of legal technique.
Section 2. Structuring of the text of the municipal legal act	Requisites of the IPA. Rules for structuring the IPA. Logical structure of the text of the IPA. Special structural elements of the IPA. Numbering of articles and other units of the IPA. Graphic design of the text of the IPA (bill).
Section 3. The organization and carrying out of examinations of municipal legal acts	The maintenance of expert activity. Characteristics of types of examinations: Legal (including technical and legal) expertise. Linguistic examination. Professional-specialized (subject) examination. Financial and economic expertise. Anticorruption examination.

Developer:

Candidate of legal science

Head of the department municipal law



Byshkov P.A.

Chikhladze L.T.

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего
образования
«Российский университет дружбы народов»

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ
«Судебная защита местного самоуправления: опыт России и зарубежных стран»

Образовательная программа

«Правовое обеспечение деятельности органов местного самоуправления»
(наименование образовательной программы (профиль, специализация))

40.04.01

Юриспруденция

Наименование дисциплины	Судебная защита местного самоуправления: опыт России и зарубежных стран
Объём дисциплины	4 з.е. (144)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов (тем) дисциплины	Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:
Раздел I. Судебная защита как важнейшая гарантия прав местного самоуправления	Понятие судебной защиты. Рассмотрение системы гарантий местного самоуправления. Исследуется структура данной системы и выявляется место судебной защиты в системе гарантий местного самоуправления в России и зарубежных странах.
Раздел № 2. Судебная защита прав местного самоуправления посредством конституционного судопроизводства в России и зарубежных странах.	Анализируется правовая природа гарантий местного самоуправления, исследуется система гарантий и выявляются особенности структуры данной системы. Необходимым свойством местного самоуправления как правового института является его гарантированность, а именно - гарантированность конституционных основ и принципов местного самоуправления, законодательно закрепленных за местным самоуправлением прав
Раздел № 3. Регламентация статуса муниципальных образований и органов местного самоуправления в отношениях связанных с осуществлением судопроизводства	Посвящена исследованию правового статуса муниципальных образований и их органов при реализации ими права на судебную защиту. Исследуются особенности такого способа судебной защиты прав местного самоуправления как защита публичного интереса.

Разработчик:

К.Ю.Н., К.И.Н., доцент

Заведующий кафедрой
муниципального права



П.А. Бышков

Л.Т. Чихладзе

SUMMARY academic disciplines

« Judicial protection of local self-government: the experience of Russia and foreign countries»

Educational program

Legal support of activities of local self-government bodies

40.04.01

Jurisprudence

Name of discipline	Judicial protection of local self-government: the experience of Russia and foreign countries
Volume discipline	4 credits (144 h.)
Course Description	
The name of the partition (the) discipline	Summary of sections (the) discipline:
Section 1. Judicial protection as the most important guarantee of the rights of local self-government.	The concept of judicial protection. Consideration of the system of guarantees of local self-government. The structure of this system is investigated and the place of judicial protection in the system of guarantees of local self-government in Russia and foreign countries is revealed.
Section 2. Judicial protection of the rights of local self-government through constitutional legal proceedings in Russia and foreign countries.	The legal nature of guarantees of local self-government is analyzed, the system of guarantees is investigated and the peculiarities of the structure of this system are revealed. The necessary property of local self-government as a legal institution is its guarantee, namely, the guarantee of the constitutional foundations and principles of local self-government, legislatively assigned to local self-government rights
Section 3. Regulation of the status of municipalities and local self-government bodies in relations related to the implementation of judicial proceedings	It is devoted to the study of the legal status of municipal entities and their bodies when they exercise the right to judicial protection. The peculiarities of this method of judicial protection of the rights of local self-government as protection of public interest are explored.

Developer:

Candidate of legal science

Head of the department municipal law



Byshkov P.A.

Chikhladze L.T.

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего
образования

«Российский университет дружбы народов»

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ
«Государственная власть и местное самоуправление в городе Москва»

Образовательная программа

«Правовое обеспечение деятельности органов местного самоуправления»

(наименование образовательной программы (профиль, специализация))

40.04.01

Юриспруденция

Наименование дисциплины	Государственная власть и местное самоуправление в городе Москва
Объём дисциплины	2 з.е. (72 ч.)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов (тем) дисциплины	Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:
Раздел № 1. Правовой статус города Москвы	Статус Москвы как столицы Российской Федерации. Особенности статуса связаны с обязанностями органов государственной власти города Москвы. Полномочия органов государственной власти города Москвы в связи с осуществлением городом Москвой функций столицы Российской Федерации.
Раздел № 2. Система органов государственной власти в городе Москвы.	Органы государственной власти Москвы. Московская городская Дума. Мэр Москвы. Правительство Москвы, отраслевые, функциональные и территориальные органы исполнительной власти. Уставный суд города Москвы и мировые судьи. Взаимодействие Мэра Москвы и органов исполнительной власти города Москвы с Московской городской Думой
Раздел № 3. Особенности организации местного самоуправления в городе Москве.	Правовое регулирование организации местного самоуправления. Закон города Москвы № 56 «Об организации местного самоуправления в городе Москве»: общая характеристика, структура, содержание. Наделение органов местного самоуправления полномочиями города Москвы. Гарантии осуществления деятельности органов местного самоуправления

Разработчик:

К.Ю.Н., К.И.Н., доцент

Заведующий кафедрой
муниципального права




П.А. Бышков

Л.Т. Чихладзе

Federal State Autonomous Educational Institution of Higher Education

"People`s Friendship University of Russia"

Law Institute

SUMMARY academic disciplines

« Features of the organization of local government in the city of Moscow »

Educational program

Legal support of activity of local self-government bodies

40.04.01

Jurisprudence

Name of discipline	Features of the organization of local government in the city of Moscow
Volume discipline	2 credits (72 h.)
Course Description	
The name of the partition (the) discipline	Summary of sections (the) discipline:
Section number 1. Legal status of the city of Moscow	The status of Moscow as the capital of the Russian Federation. Features of the status are related to the responsibilities of public authorities in the city of Moscow. Powers of public authorities of the city of Moscow in connection with the implementation by the city of Moscow of the functions of the capital of the Russian Federation.
Section number 2. System of public authorities in the city of Moscow.	State authorities in Moscow. Moscow City Duma. The mayor of Moscow. The Government of Moscow, branch, functional and territorial bodies of executive power. Statutory court of the city of Moscow and justice of the peace. Interaction between the Mayor of Moscow and the executive authorities of Moscow with the Moscow City Duma
Section number 3. Features of the organization of local government in the city of Moscow.	Legal regulation of the organization of local government. Law of Moscow № 56 "On the organization of local government in the city of Moscow": general characteristics, structure, content. Provision of local self-government authorities of the city of Moscow. Guarantees of the implementation of activities of local self-government bodies

Developer:

Candidate of legal science

Head of the department municipal law



Byshkov P.A.

Chikhladze L.T.

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего образования

«Российский университет дружбы народов»

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ
«Правовой статус депутата муниципальных образований»

Образовательная программа

«Правовое обеспечение деятельности органов местного самоуправления»

(наименование образовательной программы (профиль, специализация))

40.04.01

Юриспруденция

Наименование дисциплины	Правовой статус депутата муниципальных образований
Объём дисциплины	3 з.е. (108)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов (тем) дисциплины	Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:
Раздел № 1. Организационные основы местного самоуправления в РФ.	Система органов местного самоуправления. Выборные органы местного самоуправления. Разделение властей в системе местного самоуправления. Порядок формирования органов местного самоуправления. Представительный орган муниципального образования: понятие, компетенция, полномочия, формы работы. Соотношение федерального и регионального муниципального законодательства. Система муниципальных правовых актов.
Раздел № 2. Полномочия депутатов представительных органов муниципальных образований различного вида	Виды территорий муниципальных образований. Процедуры изменения и установления границ муниципальных образований. Преобразование муниципальных образований. Упразднение и создание муниципальных образований. Организационные основы местного самоуправления. Актуальные проблемы прямого народовластия.
Раздел № 3. Формы работы муниципального депутата	Формы работы муниципального депутата: участие в заседаниях представительного органа муниципального образования, членство во фракциях (объединениях) депутатов, работа в комитетах и комиссиях, встречи с избирателями, депутатский запрос, отчеты перед избирателями. Гарантии осуществления полномочий муниципального депутата: понятие и система гарантий. Особенности установления гарантий депутатской деятельности в муниципальных образованиях в городе Москве.

Разработчик:

К.Ю.Н., К.И.Н., доцент

Заведующий кафедрой
муниципального права

П.А. Бышков

Л.Т. Чихладзе

Federal State Autonomous Educational Institution of Higher Education

"People`s Friendship University of Russia"

Law Institute

SUMMARY academic disciplines
«The legal status of a deputy of municipalities»

Educational program
Legal support of activity of local self-government bodies

40.04.01

Jurisprudence

Name of discipline	The legal status of a deputy of municipalities
Volume discipline	3 credits (108 h.)
Course Description	
The name of the partition (the) discipline	Summary of sections (the) discipline:
Section number 1. Organizational bases of local self-government in the Russian Federation	System of local government. Elected bodies of local self-government. Separation of powers in the system of local self-government. The order of formation of local self-government bodies. Representative body of the municipal formation: concept, competence, authority, form of work. Ratio of federal and regional municipal legislation. System of municipal legal acts.
Section number 2. Powers of deputies of representative bodies of municipalities of various kinds	Types of territories of municipalities. Procedures for changing and establishing the boundaries of municipalities. Transformation of municipalities. Abolition and creation of municipalities. Organizational basis of local government. Actual problems of direct democracy.
Section number 3. Forms of work of the municipal deputy	Forms of work of the municipal deputy: participation in meetings of the representative body of the municipal formation, membership in factions (associations) of deputies, work in committees and commissions, meetings with voters, deputy inquiry, reports to voters. Guarantees of the exercise of the powers of the municipal deputy: the concept and the system of guarantees. Features of establishing guarantees for deputy activities in municipalities in the city of Moscow.

Developer:

Candidate of legal science

Head of the department municipal law

 **Byshkov P.A.**

Chikhladze L.T.

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего
образования

«Российский университет дружбы народов»

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ

«Муниципальный избирательный процесс»

Образовательная программа

«Правовое обеспечение деятельности органов местного самоуправления»

(наименование образовательной программы (профиль, специализация))

40.04.01

Юриспруденция

Наименование дисциплины	Муниципальный избирательный процесс
Объём дисциплины	2 з.е. (72 ч.)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов (тем) дисциплины	Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:
Раздел № 1. Избирательное право: понятие, предмет, система.	Прямая (непосредственная) демократия: понятие, сущность и формы реализации. Референдум и свободные выборы – основные формы реализации власти народом. Понятие и особенности публичных выборов. Место выборов в механизме реализации народного представительства. Виды и уровни выборов.
Раздел № 2. История развития избирательного права России.	История формирования муниципального избирательного процесса. Избирательный процесс в период Земской и Городской реформ. В период контрреформ Александра III. Место и роль местных органов власти в советском государстве. Система местных органов государственной власти. Формирование и организация работы органов местного самоуправления в 90-е годы XX века.
Раздел № 3. Российская избирательная система. Источники избирательного права России	Источники избирательного права России: понятие, виды. Конституция Российской Федерации. Общая характеристика Федерального закона «Об основных гарантиях избирательных прав и права на участие в референдуме граждан Российской Федерации» и его место в системе избирательного права. Региональное законодательство.

Разработчик:

К.Ю.Н., К.И.Н., доцент

Заведующий кафедрой
муниципального права

П.А. Бышков

Л.Т. Чихладзе

40.04.01

Jurisprudence

Name of discipline	Municipal Electoral Process
Volume discipline	2 credits (72 h.)
Course Description	
The name of the partition (the) discipline	Summary of sections (the) discipline:
Section number 1. Suffrage: concept, subject, system.	Direct (direct) democracy: the concept, essence and forms of realization. The referendum and free elections are the main forms of realization of power by the people. The concept and features of public elections. The place of elections in the mechanism for the implementation of people's representation. Types and levels of elections.
Section number 2. Territorial foundations of local self-government in the Russian Federation	History of the formation of the municipal electoral process. Election process in the period of Zemsky and City reforms. During the period of counter-reforms of Alexander III. Place and role of local authorities in the Soviet state. The system of local government bodies. Formation and organization of work of local government in the 90 years of the twentieth century.
Section number 3. Intelligent control system using fuzzy cognitive maps.	Sources of the suffrage of Russia: concept, types. The Constitution of the Russian Federation. General characteristics of the Federal Law "On basic guarantees of electoral rights and the right to participate in a referendum of citizens of the Russian Federation" and its place in the system of suffrage. Regional legislation.

Developer:

Candidate of legal science

Head of the department municipal law



Byshkov P.A.

Chikhladze L.T.

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение высшего
образования
«Российский университет дружбы народов»

Юридический институт

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ
«Непосредственная демократия в системе местного самоуправления в РФ и
зарубежных стран»

Образовательная программа

«Правовое обеспечение деятельности органов местного самоуправления»

(наименование образовательной программы (профиль, специализация)

40.04.01.

Юриспруденция

Наименование дисциплины	Непосредственная демократия в системе местного самоуправления в РФ и зарубежных стран
Объём дисциплины	2 з.е. (72 ч.)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов (тем) дисциплины	Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:
Раздел № 1. Муниципальные выборы.	Правовое регулирование муниципальных выборов в РФ. Федеральный закон № 67-ФЗ «ОБ основных гарантиях прав и права на участие в референдуме граждан Российской Федерации». Законодательство субъектов РФ о муниципальных выборах. Муниципальные правовые акты. Виды муниципальных выборов. Выборы депутатов представительного органа муниципального образования. Выборы главы муниципального образования. Избирательный процесс на муниципальном уровне. Избирательная комиссия муниципального образования.
Раздел № 2. Голосование населения – как форма непосредственной демократии.	Правовое регулирование голосования по отзыву депутата, члена выборного должностного лица местного самоуправления. Основания для отзыва. Инициатива проведения. Порядок проведения голосования. Итоги голосования. Голосование по вопросам изменения границ или преобразования муниципального образования. Территория проведения голосования. Требования к итогам голосования.
Раздел № 3. Правотворческая инициатива граждан	Правовое регулирование правотворческой инициативы граждан. Порядок регистрации правотворческой инициативы граждан. Процедура внесения проекта муниципального правового акта в органы местного самоуправления. Отказ в принятии проекта муниципального правового акта к рассмотрению. Гарантии правотворческой деятельности граждан. Итоги реализации.

Разработчик:

К.Ю.Н., К.И.Н., доцент

Заведующий кафедрой
муниципального права

П.А. Бышков

Л.Т. Чихладзе

Federal State Autonomous Educational Institution of Higher Education

"People's Friendship University of Russia"

Law Institute

SUMMARY academic disciplines
« Direct Democracy in the System of Local Self-Government in the Russian Federation and Foreign Countries »

Educational program
Legal support of activity of local self-government bodies

40.04.01

Jurisprudence

Name of discipline	Direct Democracy in the System of Local Self-Government in the Russian Federation and Foreign Countries
Volume discipline	2 credits (72 h.)
Course Description	
The name of the partition (the) discipline	Summary of sections (the) discipline:
Section number 1. Municipal elections.	Legal regulation of municipal elections in the Russian Federation. Federal Law No. 67-FZ "On Basic Guarantees of Rights and the Right to Participate in a Referendum of Citizens of the Russian Federation". Legislation of subjects of the Russian Federation on municipal elections. Municipal legal acts. Types of municipal elections. Elections of deputies of the representative body of the municipal formation. Elections of the head of the municipal formation. Election process at the municipal level. Election Commission of the municipal formation.
Section number 2. Voting of the population is a form of direct democracy.	Legal regulation of voting on the recall of a deputy, a member of an elected local government official. Grounds for recall. Initiative. The order of voting. Voting results. Voting on the issues of changing borders or transforming the municipal formation. Territory of voting. Requirements for the results of voting.
Section number 3. The lawmaking initiative of citizens	Legal regulation of the law-making initiative of citizens. The order of registration of the legislative initiative of citizens. The procedure for submitting a draft municipal legal act to local authorities. Refusal to accept the draft municipal legal act for consideration. Guarantees of law-making activities of citizens. Results of implementation.

Developer:

Candidate of legal science

Head of the department municipal law



Byshkov P.A.

Chikhladze L.T.